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Menys comissions, més rendibilitat
Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158F el núm. de Registre Societats Mercantils 5008. 
i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. La rendibilitat de les carteres Debutants i Fora Pista correspon al període des del 15/04/2024 fins al 31/12/2024.
Els rendiments passats no constitueixen un indicador fidedigne de resultats futurs. La comissió de gestió del 0,30 % i de custòdia anual del 0,20n% es cobraran trimestralment. Per a més informació, contacta amb 
hola@myandbank.com o al 881 960.

https://myandbank.com/es/
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Cada any, el Departament d’Esta-
dística realitza dues enquestes ge-
nerals, l’Enquesta de Pressupost 
Familiar (EPF) i l’Enquesta de For-
ces de Treball (EFT), amb l’objectiu 
d’obtenir dades sobre les caracte-
rístiques de consum i la situació 
laboral de la població d’Andorra.

Recentment, alguns veïns de 
la zona residencial de Soldeu van 
manifestar la seva inquietud ar-
ran d’una circular rebuda a les se-
ves llars. Aquesta notificava que 
«el Departament d’Estadística ha 
iniciat el procés de recollida de da-
des i ha seleccionat una mostra de 

Les llars que donen resposta a les enquestes se’ls hi atorga una cistella amb productes artesans
EL PERIÒDIC

Circular que van rebre als edificis residencials de Soldeu.

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES-ENGORDANY

en casos anteriors, en negar-se a 
respondre determinades pregun-
tes que consideraven «sensibles», 
se’ls havia informat que «s’avisa-
ria al responsable de l’enquesta». 
Un dels veïns afectats va explicar 
que «el que ens sobta és que la gent 
no resident que s’instal·la al país i 
agafa un domicili, els diuen que 
poden contestar l’enquesta i se’ls 
gratificarà. En canvi, nosaltres, 
que residim aquí, ens obliguen a 
fer les enquestes i no rebem cap 
obsequi. A més, se’ns informa 
que, si no contestem, es comuni-
carà a un responsable».

Davant d’aquesta qüestió, el Go-
vern va aclarir a aquest mitjà que 
l’obsequi de les paneres s’atorga 
exclusivament a les llars que par-
ticipen en les enquestes de llarga 
durada sobre pressupostos fami-
liars i condicions de vida. Segons 
van indicar, aquesta gratificació 
té com a objectiu compensar el 
temps que els participants dedi-
quen a aquestes enquestes, un es-
forç que, van afirmar, afecta la se-
va vida privada i la conciliació fa-
miliar. També van subratllar que 
la principal finalitat de les grati-
ficacions és augmentar la taxa de 
resposta en aquestes enquestes i 
garantir que «la qualitat de les da-
des recollides incrementi». Així 
mateix, van recordar que aques-
tes paneres estan contemplades 
dins de l’edicte publicat el 20 de 
març de 2024. L’Executiu confia 
que aquesta iniciativa contribuei-
xi a millorar la col·laboració ciuta-
dana i el desenvolupament de po-
lítiques públiques eficaces. .

Malestar per la “gratificació” en 
les enquestes del Govern

CONDICIONS DE PARTICIPACIÓ

Departament d’Estadística
Tema del dia

920 llars del Principat de manera 
aleatòria». Fins aquí, el contingut 
no va generar cap sorpresa entre 
els destinataris. No obstant això, 
la lectura posterior del document 
va provocar malestar.

En concret, la circular destaca-
va que «el Departament d’Estadís-

tica premiarà la qualitat de les da-
des recollides proporcionant una 
gratificació en format de cistella 
amb productes agrícoles i arte-
sans d’Andorra». Aquesta menció 
va generar dubtes i preocupacions 
entre alguns veïns, els quals van 
comunicar a EL PERIÒDIC que, 

VEÍ AFECTAT

«El que ens sobta és que a la gent no resident 
que s’instal·la al país i agafa un domicili els diuen 
que poden contestar l’enquesta i se’ls gratificarà»

«Nosaltres, que residim aquí, ens obliguen a fer 
les enquestes i no rebem cap obsequi. A més, si 
no contestem, es comunicarà a un responsable»

LECTOR
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D’Ibi vam anar a Biar amb 
plans de visitar, a més 
d’aquest petit i acollidor 
poble: Castalla, Sant Joan 
d’Alacant i Villena. I sens 
dubte una de les visites va 
ser al castell de Biar.

El castell de Biar, cata-
logat com a Bé d’Interès 
Cultural i declarat Mo-
nument historicoartís-
tic pertanyent al Tresor 
Artístic Nacional mitjan-
çant decret de 3 de juny 
de 1931, és un castell del 
segle XII, ubicat sobre un 
turó que domina la loca-
litat de Biar. A més, es tro-
ba inclòs en la coneguda 
com la Ruta dels Castells 
del Vinalopó.

Durant la domina-
ció musulmana ja hi 
ha notícies documenta-
des, encara que escasses, 

En una societat on els de-
sequilibris econòmics 
persisteixen i els preus de 
l’habitatge s’enfilen a ni-
vells insostenibles, resul-
ta imprescindible abor-
dar la retribució dels càr-
recs públics amb criteris 
de transparència i objecti-

Alinear uns sous desorbitats com 
a mostra de «transparència»

La finestra

Oberta

EDITORIAL

FABIOLA

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

vitat. Aquesta setmana, el 
Consell General ha fet un 
pas endavant presentant 
un esborrany que propo-
sa establir graelles salari-
als per als alts càrrecs no-
menats pels organismes 
adscrits al parlament. 
Aquesta iniciativa bus-

lar una normativa justa i 
rigorosa. Les aportacions 
dels presidents seran clau 
per ajustar una proposta 
que, més enllà de l’aspec-
te econòmic, incideix di-
rectament en la qualitat 
democràtica i la transpa-
rència institucional.

SOFIA MASEGOSA

les cantonades d’aquest, 
i de l’altra, un espai amb 
quatre estructures cúbi-
ques i la torre de l’home-
natge. Aquestes torres i 
altres estructures consti-
tueixen les defenses bàsi-
ques del castell, així com 
la seva posició elevada en 
un monticle rocós, la pro-
liferació de petites ober-
tures als seus murs i la re-
matada de merlets.

La torre de l’homenat-
ge és la part més destaca-
da del conjunt arquitec-
tònic. Data del segle XII, 
se situa a un lateral i ar-
riba a una alçada de 17 
metres. 

d’aquesta fortalesa, que 
no va començar a tenir 
rellevància fins a l’època 
de Jaume I, més conegut 
com a Jaume el Conqueri-
dor, en quedar catalogat 
com a castell fronterer 
segons el Tractat d’Almi-
zra signat el 26 de març 
del 1244 entre la Coro-
na d’Aragó i la Corona de 
Castella i que va fixar els 
límits del regne de Valèn-
cia. L’edifici va perdre les 
funcions durant l’Edat 
Moderna.

El castell va ser cons-
truït en pedra mitjan-
çant maçoneria i tàpia. 
L’edifici està compost per 
dues parts. D’una ban-
da, un recinte amb qua-
tre torres semicirculars a 

formació, l’experiència i 
l’autonomia que cada lloc 
requereix, o almenys s’ha 
mostrat amb aquest ob-
jectiu. Aquest esborrany, 
tot i ser un primer pas, 
obre la porta a un debat 
necessari entre els grups 
parlamentaris per perfi-

La retribució dels 
càrrecs públics 
s’ha d’abordar

El castell de Biar

ca assegurar que els sous 
estiguin alineats amb el 
grau de responsabilitat, la 
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En el fons de la vida es tro-
ba l’instint, l’impuls, la 
voluntat de no res més si-
nó la de trobar satisfac-
ció. Aquest és el punt de 
partida per Arthur Scho-
penhauer (+1860) en les 
seves meditacions filo-
sòfiques, ran d’una re-
edició del proppassat 
2023, per a respondre a 
la qüestió sobre el sentit 
de l’existència humana, 
sota la influència d’un 
pujant budisme, que co-
mençava a instaurar-se a 
occident ja durant el se-
gle xix. Aquest autor lle-
geix el corrent espiritual 
vingut de l’orient de for-
ma filosòfica i mira de 
presentar-lo a la gent del 
seu temps.

La proposta budista 
s’aboca al no-res. Què soc 
jo? No res! Tan sols un ins-
tant matèrica en la his-
tòria de l’univers. La vi-
da es revela com a sofri-
ment, que tan sols puc 
mirar d’estalviar a mi 
mateix i als altres desin-

Dolor, suïcidi i voluntat de viure
LA TRIBUNA

La voluntat de viure, de 
la manera que cadascú 
l’experimenta en el propi cos, 
esdevé la clau de l’essència de 
totes les aparences del món

JORDI

CASTELLET I SALA

tegrant-me, extingint-me 
en mi mateix, assolint la 
il·luminació del nirvana. 
Tan sols aleshores seré ca-
paç de contribuir a l’apai-
vagament del sofriment, 
del qual en som sovint 
testimonis, a vegades 
partícips i d’altres vícti-
mes. Cal extingir el desig 
del cor humà i fondre’s 
en el no-res de la infini-
tud. No soc res, per tant, 
no haig de pretendre res 
i, per compassió, haig de 
mirar d’estalviar a tot-
hom l’angoixa i la sofren-
ça provocada per la meva 
pròpia voluntat de viure, 
pel meu voler ser més, te-
nir més, anar a més, viure 
més, semblar més. El tot 
s’ha d’entendre com un 
miratge, que ara hi és i de-
mà se’n va.

No obstant, per tot ar-
reu apareix un empeny 
constant d’una vitalitat 
originària, fosca, cega, 
informe, contradictòria, 
un constant néixer i desa-
parèixer, un viure, sofrir, 
morir i néixer de nou per 
tornar a començar, en un 
cercle infinit de mort i de 
renaixença, remarcant 
aquest cicle de voluntat, 

vida, sofriment, angoi-
xa, insatisfacció, avorri-
ment, ansietat i mort. La 
voluntat de viure, de la 
manera que cadascú l’ex-
perimenta en el propi 
cos, esdevé la clau de l’es-
sència de totes les aparen-
ces del món.

El que aglutina inter-
nament l’àmbit de to-
tes aquestes representa-

cions no és l’esperit com 
absolut, ni tan sols Déu, 
sinó l’essència íntima de 
totes les aparences, que 
s’identifica amb la volun-
tat inconscient de viu-
re com a pur impuls cec, 
irresistible de tot el que 
és i existeix. Serà aquest 
impuls bàsic, fonamen-
tal i vital que roman en el 
fons de l’ésser, de cada és-

ser existent i, sobretot, en 
el fons de l’actitud i com-
portament de l’ésser hu-
mà.

Rere d’aquest món ab-
surd i sofrent no cal bus-
car-hi cap déu, dirà Scho-
penhauer, perquè tan 
sols hi ha la voluntat de 
viure, que comporta to-
ta mena de desajustos i 
de sofrences, tal com tot-
hom pot experimentar. 
Naixem, creixem, apre-
nem amb gran esforç 
múltiples lliçons, mirem 
de tirar endavant la vi-
da, la família, el negoci, 
els diners i les inversions 
perquè al final tot s’aca-
bi en l’ara i aquí. Resulta 
inútil voler donar sentit a 
quelcom que no en té. La 
vida humana es pot iden-
tificar a un negoci abocat 
a la més gran de les ruï-
nes, perquè a fi de comp-
te tothom ho deixa tot 
en aquest món que pas-
sa. Res no val res, sinó tan 
sols poder donar sentit a 
una vida, que no és sinó 
aparença.

EL PERIÒDIC

WWW.
llegeix la Tribuna 
completa clicant aquí

https://elperiodic.ad/opinion/dolor-suicidi-i-voluntat-de-viure/
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DEBAT DE LA TAULA D’EL PERIÒDIC

Els recents esdeveniments 
ens inviten a obrir una nova re-
flexió. Partim de cinc fets que 
s’han confirmat durant el 2024:

1- El 18 de març del 2024 va 
començar oficialment una ne-
gociació entre la UE i Suïssa, so-
ta la direcció política del comis-
sari Maroš Šefčovič per part de 
la UE, que és la mateixa perso-
na que ha estat responsable de 
la negociació amb Andorra.

2- Durant nou mesos, la UE 
i Suïssa van fer 197 reunions 
de negociació i el 20 de desem-
bre del 2024 la UE i Suïssa van 
tancar la negociació. El resul-
tat són cinc acords bilaterals 
que permeten l’accés de Suïs-
sa al mercat únic. Però, en lloc 
de fer un acord marc d’associa-
ció, Suïssa ha optat per un enfo-
cament sectorial que satisfà els 
interessos de Suïssa en dotze 
àrees. A més, Suïssa ha acordat 
una aplicació provisional en te-
mes estratègics que són aplica-
bles a partir de l’1 de gener del 
2025 (sense esperar cap ratifi-
cació) com assegurar les con-
nexions elèctriques amb la UE 
i que Suïssa pot participar en 
totes les licitacions sota Hori-
zon Europe, Euratom o Digital 
Europe programs. Una realitat 
que ens obliga a obrir una refle-
xió important a Andorra atès 
que desautoritza totalment les 
bases sobre les quals ha actu-
at el nostre Govern en el sentit 
que: 

4 No eren certes aquelles 
afirmacions del Govern que Su-
ïssa seria penalitzada per què 
al desembre 2021 Suïssa va dir 
NO a un acord marc d’associa-
ció amb la UE. 

4 No eren certes aquelles 

Suïssa i Mònaco ens obliguen 
a reflexionar. Votarem al 2025?
LA TAULA D’ EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

laterals Suïssa-UE, 
Suïssa ha comuni-
cat un full de ruta 
precís: 

Aplicació imme-
diata dels acords 
d’aplicació pro-

PEXELS

En lloc de fer un acord marc d’associació, Suïssa ha 
optat per un enfoc sectorial que satisfà els interessos 
del mateix país en dotze àrees

afirmacions del Govern que la 
UE mai més faria acords bilate-
rals sectorials amb cap país. 

4 Suïssa ha donat una lliçó 
de com es negocia amb la UE, 
aconseguint en nou mesos ne-
gociar els textos de cinc acords 
bilaterals de gran complexitat, 
limitats a allò que interessa a 

Suïssa, seguint un flexible en-
focament sectorial i amb apli-
cació provisional immediata 
d’allò que permet activar i di-
versificar l’economia Suïssa 
(Horizon, Euratom, Digital Eu-
rope).

3- Un cop tancats els textos 
negociats dels cinc acords bi-

visional com la connectivitat 
elèctrica amb la UE i la licitació 
als grans programes europeus.

Signatura formal del docu-
ment de negociació a la prima-
vera 2025.

El Consell Federal decidirà el 

Passa a la pàgina següent
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2026 la forma del referèndum 
sobre aquests cinc acords bila-
terals amb la UE.

La intenció inicial és que el 
referèndum es faci l’any 2027 
després de les eleccions suïsses 
amb l’objectiu que el referèn-
dum no es vegi influenciat per 
vots de càstig o de premi al po-
der actual.

Tota una lliçó de democrà-
cia i d’experiència negociado-
ra amb la UE sobre la qual An-
dorra ha de reflexionar i pren-
dre decisions.

4- El 2 de desembre, el sín-
dic general va signar amb el 
president del Conseil Natio-
nal de Mònaco un acord de col-
laboració entre els parlaments 
andorrà i monegasc. Durant la 
signatura d’aquest acord el pre-
sident del Conseil National de 
Mònaco va confirmar que Mò-
naco no ha patit cap represà-
lia per part de la UE i que no és 
cert que la UE hagi tancat les se-
ves duanes, les seves fronteres 
ni que l’entrada a la llista grisa 
del Gafi hagi estat un càstig de 
la UE. És significatiu que el sín-
dic general signi un acord amb 
Mònaco i que durant la signa-
tura, feta al Conseil General, 
el representant monegasc de-
sautoritzi les ‘fake news’ que el 
nostre Govern havia fet circu-
lar. 

5- El 2024 també ha confir-
mat tres punts que mostren la 
realitat entorn de l’Acord d’as-
sociació amb la UE: 

a) S’ha evidenciat tres línies 

vermelles clares de la UE vers 
Andorra 

Que sense un IVA general per 
mercaderies superior al 15% 
a Andorra no es pot gaudir de 
lliure circulació de mercaderi-
es UE- Andorra sense aturar-se 
a la Duana

Que  sense un IVA general per 
serveis superior al 15% a Andor-
ra no es pot tenir un número 
fiscal homologat per facturar 
serveis des d’Andorra

Que sense una supervisió 
bancària a Andorra homolo-
gada amb la de França o d’Es-
panya és impossible prestar 
serveis financers des d’Andor-
ra al mercat únic  i és impossi-
ble aconseguir un prestador de 

qualificada electoral i això re-
quereix una doble majoria al 
Consell General. 

c) S’ha evidenciat que el text 
del Acord, redactat pels nego-
ciadors, ha de passar l’examen 
jurídic (pendent), ha de pas-
sar la revisió/correcció/modi-
ficació del text per part del 27 
Estats membres per tancar el 
text (pendent), cal esperar el 
resultat de l’estudi dels 27 Es-
tats membres sobre si el text és 
mixt i requereix la ratificació 
dels parlaments dels 27 (pen-
dent), que si el l’AA ad-UE es 
vol aplicar de manera provisi-
onal Andorra ha de reformar la 
llei qualificada de Tractats que 
avui prohibeix aquesta aplica-

tats membres i de la UE, un pro-
cés que pot trigar 10-15 anys. 
Tenim un 5% de probabilitats 
que el text no es consideri mixt 
i hagi de passar per una vota-
ció al Parlament Europeu, amb 
uns quòrums mínims. En qual-
sevol dels dos escenaris, Andor-
ra es pot plantejar fer un refe-
rèndum vinculant democràtic 
(si es modifica la nostra legis-
lació electoral), o es pot plante-
jar una consulta popular sen-
se garanties democràtiques (se-
ria el descrèdit definitiu del 
nostre Govern) per considerar 
una aplicació provisional de 
l’Acord subjecte a què modifi-
quem la nostra llei de tractats. 

Uns escenaris que posen An-
dorra en el full de ruta de la in-
certesa, mentre que Mònaco i 
Suïssa tenen uns fulls de ruta 
clars basats en acords bilate-
rals sectorials històrics i amb 
els nous que la UE ha demostrat 
que està oberta a negociar.

Semblaria que aquests 2025 
Andorra haurà d’escollir entre 
les alternatives següents:

4 En 2025, votarem a unes 
eleccions generals en les quals 
cada candidatura explicarà 
clarament quin model de pa-
ís proposa, ateses les realitats 
que s’han evidenciat al llarg 
del 2024? 

4 Farem un referèndum de-
mocràtic, un cop es modifiqui 
la llei electoral? 

4 Farem una consulta sense 
marc jurídic democràtic? 

4 O continuarem bloquejats 
en l’actual dinàmica de la in-
certesa i la contradicció?

Aquesta esdevé la qüestió.

Ve de la pàgina anterior

Andorra es pot plantejar fer un referèndum 
vinculant democràtic, o es pot plantejar una 
consulta popular sense garanties

darrer recurs per a la banca an-
dorrana.

b) S’ha evidenciat que un re-
ferèndum vinculant reque-
reix un marc jurídic que no te-
nim. Una mancança que fa in-
viable l’aplicació de l’art. 76 
de la Constitució que estableix 
que Govern necessita una ma-
joria absoluta del Consell Ge-
neral per demanar als Coprín-
ceps que convoquin un referèn-
dum vinculant. Procés que no 
es pot fer sense un marc jurídic 
democràtic sobre referèndums 
vinculants. Per tenir un marc 
jurídic sobre referèndums vin-
culants cal modificar la llei 

ció provisional (pendent).
4 A la vista d’aquests fets, es-

devé necessari reflexionar, te-
nint en compte la realitat dels 
fets atès que: 

4 Durant el primer semestre 
2025 podríem tenir el resultat 
de la revisió del text de l’Acord 
d’Associació, és a dir que podrí-
em tenir un text «tancat» que 
podria seguir el procés de rati-
ficació, tant pel costat de la UE 
i els seus Estats membres com 
per part d’Andorra. Tenim un 
95% de probabilitats que el text 
es consideri mixt i que reque-
reixi una ratificació per part 
dels parlaments de tots els Es-

https://elperiodic.ad/business/
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Que el Principat i el seu Govern 
constatés dilluns la creació i fu-
tura implementació a l’hospital 
d’una unitat de patologia de ma-
ma va ser molt ben rebuda per 
part de la majoria dels ciutadans, 
així com la incorporació al país 
del doctor i cirurgià especialitzat 
Martín Espinosa. Ara bé, algunes 
de les dades que es van brindar 
durant la presentació de la nova 
unitat sanitària com el cost del 
projecte o el repunt d’altres càn-
cers també importants i patents 
van relliscar a les orelles de Josep 
Saravia, president de l’Associació 
Andorrana contra el Càncer (As-
sandca). «Tot el que sigui una mi-
llora pels pacients és una fita que 
sempre celebrem, més aques-
ta en ser una cirurgia mamària. 
Tanmateix, ens sobta i molt que 
la portin aquí i no facin el mateix 
amb la unitat de radioteràpia», 
va exclamar per a EL PERIÒDIC.

Una alegria que va expressar 
molt bé el dirigent de l’associa-
ció tot i el seu petit reclam, i fent 
saber al mateix temps que en el 
moment en què se li va transme-
tre que arribaria el doctor Espi-
nosa al Principat «ho faria per 

El dirigent d’Assandca troba que les dades 
traslladades s’han de precisar millor

PARIS MAMEGHANI
ESCALDES-ENGORDANY

MILLORA DEL CENTRE ONCOLÒGIC

Saravia celebra la 
unitat de mama, 
però rebutja 
perdre un oncòleg

EL PERIÒDIC

El president d’Assandca, Josep Saravia, fa uns mesos en una entrevista per aquest mitjà.

substituir al doctor Torné», qui 
és un oncòleg i el primer un gine-
còleg i cirurgià, de manera que 
«la substitució no resulta exacta, 
ja que perdem un especialista i 
en porten a un de diferent». Acla-
rint també el tema de la inversió 
anual del projecte, el qual segons 
va precisar la directora general 
del SAAS, Meritxell Cosan, serà 
d’uns 75.000 euros, Saravia tro-
ba que s’hauria de destinar «mol-
ta més quantitat i més havent vist 
les xifres que van treure de l’any 
anterior pertinents als càncers 
de mama, còlon, recte i pròstata, 
els quals sumarien en total uns 
600 casos anuals atenent que són 
dades hospitalàries i les poblaci-
onals representen un 20% més». 

Respecte al reforç d’efectius 
que acompanyarà a la unitat que 
encapçalarà el doctor Espinosa, 
Saravia va afirmar que aquesta 
necessitat d’operatius sanitaris 
al país «va en la direcció de donar 
resposta a nous serveis que avui 
dia veiem que ens manquen». És 
per aquest motiu que el respon-
sable d’Assandca torna a reiterar 
que tot això és un bon indicador. 
Finalment, Saravia creu que «en-
cara anirà per llarg» per veure la 
instal·lació de la unitat de mama 
a l’hospital. .

JOSEP SARAVIA
PRESIDENT DE L’ASSOCIACIÓ ANDORRANA CONTRA EL CÀNCER

«Tot el que sigui una millora pels pacients és una 
fita que sempre celebrem, més aquesta en ser una 
cirurgia mamària»

«S’hauria de destinar molta més inversió i més havent 
vist les xifres que van treure de l’any anterior pertinents 
als càncers de mama, còlon, recte i pròstata»
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El Govern ha aprovat la modifi-
cació del reglament de l’impost 
sobre la inversió estrangera im-
mobiliària amb la finalitat de 
simplificar els tràmits adminis-
tratius necessaris per a la seva 
declaració. Aquesta reforma té 
com a objectiu reduir les gesti-
ons per als contribuents i agilit-
zar el procés d’inversió, garan-
tint en tot moment el compli-
ment de la normativa vigent.

Fins ara, els obligats tributa-
ris que sol·licitaven una inver-
sió estrangera immobiliària al 
ministeri competent havien 
d’efectuar el pagament a comp-
te de l’impost al Departament 
de Tributs i Fronteres abans de 
rebre la resolució favorable de la 
inversió. Un cop abonat aquest 
import i complets els requisits 
exigits, es concedia l’autoritza-
ció favorable. A continuació, el 
contribuent havia d’escriptu-

La reforma vol reduir 
les diligències per als 
contribuents

L’Executiu simplifica el tràmit de l’impost 
sobre la inversió estrangera immobiliària

REDUCCIÓ DE GESTIONS

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

rar la compra davant notari, pe-
rò, abans de fer-ho, estava obli-
gat a efectuar l’autoliquidació 
de l’impost davant Tributs.

Amb la nova modificació 
aprovada per l’Executiu, si l’im-
port abonat com a pagament a 
compte coincideix amb la quan-
titat definitiva que caldria liqui-
dar abans de formalitzar la in-

versió davant notari, ja no serà 
necessari presentar una nova 
autoliquidació a Tributs. Aques-
ta excepció s’aplicarà única-
ment si la inversió es formalit-
za dins un termini màxim de sis 
mesos a partir de la recepció de 
l’autorització favorable emesa 
pel ministeri competent en ma-
tèria d’inversió estrangera.

L’impost sobre la inversió es-
trangera immobiliària va ser in-
troduït a la Llei 3/2024 amb la fi-
nalitat de generar una nova font 
d’ingressos per a l’Estat. Els fons 
recaptats estan destinats a do-
nar suport a polítiques públi-
ques com el foment de l’habitat-
ge de lloguer a preu assequible i 
la diversificació econòmica. .

El preu mitjà del lloguer de 
pisos supera els 2.800 euros
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

L’últim informe trimestral so-
bre el mercat residencial andor-
rà de l’any 2024, elaborat pel 
portal immobiliari Pisod.ad, ha 
revelat que el preu mitjà del llo-
guer de pisos se situa en 2.832 
euros. Aquesta xifra representa 
un increment del 17% respecte 

al preu mitjà de lloguer del ter-
cer trimestre de 2024, que era de 
2.419,92 euros. Pel que fa al preu 
medià del lloguer, aquest també 
ha augmentat un 15,91%, pas-
sant de 2.200 a 2.550 euros.

En el mercat de compraven-
da, el preu mitjà dels pisos ha 
experimentat un increment 
moderat del 2,81%, situant-se 
en 688.086 euros, en compara-

ACCÉS A UN HABITATGE

ARXIU ANA

Vista aèria de les parròquies d’Escaldes-Engordany i Andorra la Vella. 

ció amb els 669.268 euros del tri-
mestre anterior. Quant a les ca-
ses, el preu mitjà de compra ha 
registrat un lleuger augment de 
l’1,16%, passant de 2.268.373 a 
2.294.631 euros.

Ordino destaca com la par-
ròquia amb els preus de com-
pra més elevats: el preu mitjà 
d’un pis és d’1,1 milions d’eu-
ros, mentre que el de les cases 
s’acosta als 4 milions. En l’ex-
trem oposat, Encamp és la par-
ròquia amb els preus més bai-
xos, amb un preu mitjà de com-
pra de pisos de 396.543 euros i 

d’1,5 milions d’euros per a les 
cases.

Encamp també lidera com la 
parròquia amb els preus de llo-
guer més assequibles. En aquest 
cas, el preu mitjà del lloguer su-
pera lleugerament els 1.600 eu-
ros, amb un cost mitjà per me-
tre quadrat de 20 euros.

D’altra banda, Escaldes-En-
gordany es manté com la par-
ròquia amb el preu mitjà de llo-
guer més alt, superant els 3.700 
euros mensuals, amb un preu 
mitjà per metre quadrat de gai-
rebé 24 euros. .
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Posar a disposició dels líders 
parlamentaris unes graelles sa-
larials que permetin definir «de 
manera objectiva» els estudis, 
criteris i paràmetres que hau-
ran d’acomplir els càrrecs no-
menats pel Consell General és 
un dels aspectes més destacats 
que va traslladar ahir la subsín-
dica general, Sandra Codina, en 
cloure la primera reunió de la 
Junta de Presidents del present 
any. Així, la segona responsable 
de la cambra va asseverar, fo-
ra dels punts de l’ordre del dia, 
que ja s’ha traslladat als porta-
veus de cada formació un mo-
del inicial que han dissenyat 

La subsíndica posa en coneixement un esborrany que servirà per avalar 10 factors obligatoris

Les graelles salarials d’alts càrrecs, 
en mans dels grups parlamentaris

JUNTA DE PRESIDENTS

EL PERIÒDIC / P.M.

La subsíndica general, Sandra Codina, compareixent ahir a la seu del parlament per explicar el que s’ha acordat a la Junta de Presidents.

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

amb una empresa contractada 
pel parlament per estipular 10 
factors imprescindibles i objec-
tius que serviran de guia i es tin-
dran en compte pels membres 
adscrits a l’òrgan parlamentari 
«amb uns respectius graus».

«De moment és un esborrany 
el que enviem als grups parla-
mentaris i en cap cas hem par-
lat de salaris directament. Hem 
elaborat així un criteri de selec-
ció, com ara que el Raonador del 
Ciutadà hagi de tenir una deter-
minada llicenciatura o una for-
mació específica. Trobem que 
regular els càrrecs adscrits al 
Consell General era necessari», 
va deslligar amb sinceritat Co-
dina. És per això que s’ha fet sa-
ber que «hi haurà una sèrie de 

jecte de llei de Dipòsit Legal sigui 
tractat per la Comissió Legislati-
va d’Educació, Recerca, Cultura, 
Joventut i Esports, així com ha-
ver restablert el calendari de ses-
sions del parlament per aquest 
mes de gener i pel mes de març.

De forma que demà dijous 16 
de gener es durà a terme l’exa-
men i votació del projecte de 
llei de modificació de diverses 
normes en l’àmbit de la justí-
cia, mentre que el pròxim di-
jous 30 de gener tindrà lloc la 
sessió amb l’examen i votació 
del projecte de llei del pressu-
post per a l’exercici del 2025. A 
banda, Codina també va recor-
dat que la pròxima reunió de la 
Junta de Presidents se celebrarà 
el dimarts 4 de març. .

«De moment és un 
esborrany, però ja està 
revisant-se. Veiem des 
d’aquí molt necessari 
establir una regulació»

EL NOMBRE DE FACTORS 

10
Són els criteris que se seguiran 
fermament per a obtenir unes 
designacions més justes i curoses.

retocs i variacions salarials» en 
funció d’uns paràmetres com 
ara el «grau de responsabilitat, 
l’autonomia, la formació reque-
rida per exercir cert càrrec i l’ex-
periència», entre altres aspectes 
citats per la subsíndica.

Altrament, i pel que fa al trac-
tat específicament a la Junta de 
Presidents, la responsable del 
Consell General va mencionar 
que l’assemblea ha determinat 
que un cop admès a tràmit el pro-
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Jordi 
Casadevall

«L’informe serà 
la base d’una 
possible proposta 
de canvi de la Llei 
d’Urbanisme»

PRESIDENT DE LA COMISSIÓ D’ESTUDI DE 
CREIXEMENT SOSTENIBLE

@M4RV_D3SIGN

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ANDORRA LA VELLA

ENTREVISTA

Aquest dimecres comença ofi·
cialment la feina de la Comis·
sió d’Estudi per al Creixement 
Sostenible, presidida per Jordi 
Casadevall, amb la seva prime·
ra compareixença pública amb 
el Col·legi de Geòlegs. Aquesta 
comissió, creada amb el suport 
unànime del Consell General 
just abans de les festes de Nadal, 
neix amb l’objectiu d’analitzar 
les disfuncions i les millores pos·
sibles en l’àmbit urbanístic del 
país. L’objectiu final és elaborar 
un informe detallat abans del 4 
de juny, que podria servir de ba·
se per a una possible modifica·
ció de la Llei general d’Ordena·
ció del Territori i Urbanisme.

—Recordins quina és la compo-
sició de la Comissió d’Estudi del 
Creixement Sostenible i quins cri-
teris s’han seguit per a la selecció 
dels seus membres? 
—La comissió la vam crear mitjan·
çant una sessió del ple del Consell 
General, just abans de les festes 
de Nadal. La vam crear amb la vo·

luntat unànime de tots els parla·
mentaris de poder crear un marc 
de treball que fos el més idoni per 
poder recollir tots els elements 
que ens permetin reflexionar so·
bre disfuncions i millores que po·
guéssim aportar a la pròpia Llei. I 
després, en tot cas, si som capaços 
d’arribar a un consens, per què 
no elaborar una proposició de llei 
conjunta per modificar la Llei ge·
neral d’Ordenació del territori ur·
bana? Però l’objectiu de la comis·
sió és fer un informe, no és modifi·
car la llei. Això vindria, en tot cas, 
amb una segona etapa.

—Com es coordina la comissió 
amb les altres institucions que te-
nen a veure amb el país?
—No deixa de ser una comissió 
legislativa més. Tenim les matei·
xes potestats, el mateix funciona·
ment. Ara el que estem fent és ela·
borar un acord amb tota una sèrie 
de compareixents. Comencem 
aquest dimecres amb la prime·
ra compareixença, que és al Col·
legi de Geòlegs. No s’ha de veure 
amb l’ordre de compareixences 
ni si un dia en venen dos, un al·
tre dia en venen tres, en funció de 

prendrem una estructura lògica 
d’antecedents, punts, o incongru·
ències i disfuncions que convin·
dria arreglar. Això podria ser un 
nivell. Després, segurament, tin·
dríem la necessitat de precisar 
mecanismes o instruments que 
ja existeixen avui en dia però que 
potser no estan prou clars. També 
podríem valorar innovacions, co·
ses que avui la llei no contempla i 
que seria interessant que contem·
plés. Com a quart punt, en paral·
lel amb aquests tres, ens agrada·
ria identificar si és pertinent ho·
mogeneïtzar la nomenclatura. 
Ara mateix, tens set POUPs i ca·
da POUP ha utilitzat una nomen·
clatura una mica diferent. Al fi·
nal, una persona, un propietari 
o un arquitecte que consulta un 
POUP d’una parròquia hauria de 
poder trobar una manera cohe·
rent i homogènia d’interpretar la 

la importància que puguin tenir, 
sinó per la dificultat de quadrar 
les agendes, tant dels membres 
de la comissió com dels compa·
reixents que convidem. El febrer 
hi haurà una pausa, perquè és el 
període fora de sessions. La idea 
és poder fer la sessió d’aquesta set·
mana, dues sessions més, i repren·
drem al principi de març perquè 
tenim un deadline, una data final 
en la qual, com a molt tard, el 4 de 
juny, hem d’entregar l’informe. A 
partir d’aquí, aquest informe serà 
elevat al ple del Consell General, i 
cada grup parlamentari, per sepa·
rat o conjuntament, haurà de de·
cidir si treballa una proposició de 
llei de modificació.

—Aquest informe, quins eixos es-
pecífics ha de tenir?
—No hem definit encara l’estruc·
tura, però crec que finalment re·
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«Ens equivocaríem 
si penséssim que la 
comissió solucionarà els 
problemes d’habitatge 
que hi ha de base»

«[Un dels eixos de 
l’informe és donar 
solució a] la necessitat 
de precisar mecanismes 
que no estan prou clars»

informació.

—Què vol dir, exactament, això 
d’homogeneïtzar la nomenclatu-
ra, tenint en compte que cada par-
ròquia té la seva casuística?
—Sí, hi ha unes realitats, però 
pensem que hi ha un cert recor·
regut, potser no cap a una ho·
mogenització total, però sí cap 
a una convergència de determi·
nats elements. Per exemple, les 
claus per classificar en funció de 
la situació d’un terreny, l’edifi·
cabilitat o l’aprofitament urba·
nístic. D’alguna manera, es po·
dria avançar cap a una certa uni·
ficació. Al final, això no planteja 
una qüestió de fons, sinó només 
una qüestió de forma.

—Com podeu garantir aquest crei-
xement sostenible?
—Crec que cada grup parlamen·
tari té al cap algunes idees del que 
hem intentat fer i, en tot cas, ja en 
podrem parlar un cop hagi aca·
bat la comissió d’estudi. La idea 
és plantejar a cada interlocutor, a 
cada compareixent, unes pregun·
tes més o menys similars per ob·
tenir informació rellevant sobre 
aquest criteri de sostenibilitat.

—Com serà el funcionament de la 
compareixença?
—El convidat tindrà una dura·
da de temps en què es podrà ex·
pressar lliurement. Després hi 
haurà una part dedicada a pre·
guntes directament relaciona·
des amb el que ens interessa, es·
pecialment sobre aquest criteri 
de sostenibilitat.

—De quina manera pot la ciuta-
dania participar activament en tot 
aquest procés?
—No s’ha habilitat cap procedi·
ment perquè els ciutadans i ciu·
tadanes d’Andorra participin en 
la comissió d’estudi, a causa de 
la complexitat de la matèria. A 
posteriori, quan haguem tancat 
la comissió d’estudi, considera·
rem altres opcions. És una ma·
tèria tan complexa i amb tants 
elements que no vam considerar 
oportú obrir aquest procediment 
inicialment. Tot i això, posterior·
ment, almenys des de la nostra 

dran un acte, i finalment l’infor·
me serà l’element que ha de reco·
llir el màxim de transparència.

—Com es garantirà que sigui sos-
tenible?
—Hi ha propostes sobre la taula, 
com la de la Massana, que ha im·
plementat quotes per regular el 
creixement. És un model valent 
que permet discutir si garanteix 
suficientment la sostenibilitat. 
També l’ACODA (Associació de 
Contractistes d’Obres d’Andorra) 
ha manifestat interès per aques·
ta idea, basant·se en el model su·
ís, que és pertinent en molts as·
pectes. A més, és important que el 
Govern compleixi amb l’elabora·
ció d’un informe de capacitat de 
càrrega a nivell nacional, tal com 
es va comprometre. Aquest infor·
me aportarà elements essencials 
per abordar la sostenibilitat des 
d’una perspectiva transversal.

—Com es garanteix que l’informe 
final tingui aquesta transversalitat 
si parlem d’homogeneïtzar una 
nomenclatura de les set parròqui-
es i tenint en compte que tenim set 
estudis de càrrega diferents?
—És fonamental el treball d’un 
estudi de capacitat de càrrega na·

cional que integri els set estudis 
existents. Tot i que les set parrò·
quies poden tenir certes diferèn·
cies, aquestes no seran tan grans 
com per impedir una anàlisi a ni·
vell nacional. La llei ja no fa dife·
rències per parròquia, sinó que es 
planteja de manera homogènia, 
assegurant una visió unificada.

—Dins les vostres tasques podrien 
tenir cabuda polítiques o suggeri-
ments per protegir l’accés a l’habi-
tatge dels col·lectius vulnerables? 
—Els comuns ja disposen d’ins·
truments per dur a terme políti·
ques d’accés a l’habitatge, com 
subvencions o reduccions d’im·
postos. Això no és un tema que 
estigui directament relacionat 
amb aquesta comissió. Els factors 
claus, com el preu de construcció 
o el cost del metre quadrat de sòl, 
són qüestions més àmplies que 
van més enllà de les nostres com·
petències. No obstant això, l’in·
forme podria incloure alguns ele·
ments com orientar el terreny 
de cessió cap a habitatge i pro·
tecció pública, aspecte ja previst 
en la llei vigent, però que encara 
no s’ha implementat completa·
ment. Tot i això, aquest no és l’ob·
jectiu principal de la comissió. .

@M4RV_D3SIGN

perspectiva –i aquí parlo com a 
membre de Concòrdia, no com a 
president de la comissió– sí que 
ens podríem plantejar d’obrir un 
torn de preguntes.

—Com es garantirà la transparèn-
cia en la presa de decisions i en l’in-
forme final que heu de presentar?
—Hi ha un primer exercici de 
transparència en les comparei·
xences públiques, cosa que és im·
portant, ja que no s’han fet gaires 
comissions amb compareixences 
públiques. Totes les reunions tin·
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La Policia arresta el segon implicat 
en la baralla amb dos ferits greus

SUCCESSOS

POLICIA D’ANDORRA

Com l’altre detingut, el jove de 22 anys es va presentar al despatx central sabent que se l’estava cercant.

Andorra Endavant reclama 
claredat contra «l’amiguisme»

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

El grup parlamentari Andorra En-
davant (AE) va presentar una pre-
gunta formal al Govern amb l’ob-
jectiu de supervisar les contra-
ctacions d’assessorament extern 
efectuades durant els últims 10 
anys. Aquesta iniciativa reflecteix 
el compromís del grup per com-

batre qualsevol pràctica «d’ami-
guisme» i garantir que la despe-
sa pública es gestioni de manera 
justa, eficient i alineada amb l’in-
terès general. La consellera gene-
ral Noemí Amador va manifestar, 
en un comunicat, que «no podem 
permetre que recursos que hauri-
en de servir al benestar del país es 
malbaratin o es destinin a interes-
sos particulars». Aquesta declara-

PREGUNTES AL GOVERN
SFGA

Noemí Amador al Consell General.

ció subratlla la preocupació del 
grup per assegurar que els recur-
sos públics es destinin exclusiva-
ment a finalitats beneficioses per 
a la ciutadania. 

En aquest sentit, AE va sol·licitar 
a l’Executiu informació detalla-
da sobre les contractacions d’as-
sessorament extern realitzades 
per cada ministeri i entitat públi-
ca durant els darrers 10 anys. Se-
gons el grup parlamentari, aquest 
exercici de supervisió és essencial 
per fomentar una gestió pública 
transparent i evitar un ús inade-
quat dels diners públics. .

La Policia va detenir ahir al ma-
tí al segon dels presumptes im-
plicats en la baralla que es va 
produir el passat dijous prop 
de la mitjanit en un local d’oci 
nocturn d’Andorra la Vella i 
que es va saldar amb dues per-
sones amb ferides greus.

L’home va ser identificat pel 
cos d’ordre en el moment de la 

El jove de 22 anys es va presentar al despatx central sabent que se l’estava cercant

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

te agressor, de 22 anys, es va pre-
sentar al despatx central, com 
va fer el seu company el passat 
divendres, sabent que se l’esta-
va cercant en el marc d’una in-
vestigació que ja estava judicia-
litzada, i la Policia el va posar a 
disposició judicial. El seu com-

pany hi va passar diumenge a 
la tarda.

ALTRES DETENCIONS / D’altra ban-
da, i pel que fa a delictes contra 
la salut pública, aquesta setma-
na s’ha arrestat dos homes de 
23 i 26 anys i una dona de 28, 

tots tres turistes, que entraven 
al país dilluns al migdia per 
la frontera del riu Runer amb 
13,6 grams de cocaïna. Un pa-
rell d’hores després, al Tarter, 
es va arrestar un altre turista de 
36 anys amb 0,5 grams, també 
de cocaïna. .

L’home va ser 
identificat pel cos 
d’ordre en el moment 
de la intervenció i se’l 
buscava des de llavors

intervenció i se’l buscava des 
de llavors per un delicte con-
tra la integritat física i moral 
arran de les lesions causades a 
un home i una dona que es tro-
baven en el mateix establiment 
en el moment dels fets.

Aquest dimarts, el presump-
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Els encampadans i encampada-
nes veuen amb bons ulls el servei 
de WhatsApp d’atenció ciutada-
na que ofereix el Comú. El canal 
va experimentar així un creixe-
ment del 87% l’any passat, pas-
sant dels 386 usuaris el 2023 als 
722 el 2024. Des de la corporació 
han explicat que van rebre un to-
tal de 722 missatges sobre consul-
tes o incidències durant aquest 
període, tots tramesos per 563 
usuaris únics. Val a dir que en-
tre els missatges enviats, un 66% 
d’aquests van ser sol·licituds d’in-
formació, un 30% van ser inci-
dències o queixes, un 3% suggeri-
ments i un 1% altres temes, com 
poden ser errors o felicitacions.

Segons fonts de l’ens comunal, 
les principals sol·licituds d’in-
formació van anar adreçades a 

El consell consultiu de la Mas-
sana va celebrar ahir la terce-
ra sessió de treball prèvia a la 
redacció del Pla d’Ordenació 
i Urbanisme de la Massana 
(POUP). Aquesta reunió es va 
centrar en aspectes relacio-
nats amb la mobilitat i la via-
litat, analitzant tant la situa-
ció actual com els criteris que 
es tindran en compte en el de-
senvolupament del Pla. Du-
rant la sessió, es van abordar 
els diferents tipus de mobili-
tat existents, incloent-hi els 
desplaçaments a peu, en bici-
cleta, en vehicles motoritzats 
com cotxes i motos, així com 
el transport públic i la mobi-
litat aèria a través de telecabi-
nes i helicòpters.

l’ús dels serveis, com ara deman-
des sobre horaris, reserves, preus 
dels centres esportius, compra 
d’entrades per espectacles, re-
collida de voluminosos o tarifes 
d’aparcaments, entre altres. Mol-
ta d’aquesta informació ja figu-
rava en el web comunal o en es-
pais informatius, però els ciuta-
dans opten per una resposta més 
personalitzada, segons van indi-
car des de la corporació. D’altra 
banda, el canal de comunicació 
també ha servit per millorar l’es-
pai informatiu de la pàgina web, 
ja que si alguna informació no hi 
apareixia, va servir per afegir-la, 
van informar des del Comú.

Pel que fa a les incidències, la ma-
joria d’aquestes són per actes incí-
vics, per voluminosos a la via pú-
blica, excrements de gos o mobili-
ari malmès com poden ser bancs, 
papereres, baranes espatllades o 
fanals fosos, informa l’ANA. .

El WhatsApp 
d’atenció veïnal 
d’Encamp creix 
en usuaris un 85%
La corporació va rebre 722 misatges sobre 
consultes o incidències enviats per 563 habitants

XARXA DE COMUNICACIÓ PLA D’URBANISME PARROQUIAL

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

La Massana impulsa el 
futur urbanístic amb 
millores de mobilitat
La sessió se centra en el 
desplaçament i la vialitat, 
amb la clara intenció de 
millorar la connectivitat

COMÚ DE LA MASSANA

Un instant de la sessió del consell consultiu de la Massana.

A més, a la sessió es va presentar 
una anàlisi de la situació actual i 
es va posar en relleu la necessitat 
de garantir un sistema de mobili-
tat que asseguri l’accés als serveis 
essencials, millori la qualitat de 
vida dels residents i afavoreixi  ai-
xí l’activitat econòmica. 

També es va destacar que una 
mobilitat ben dissenyada i soste-
nible no només contribueix a re-
duir la contaminació, sinó que 
també disminueix els accidents 
de trànsit i augmenta la segure-
tat dels usuaris. En el marc del 
debat, els participants van asse-
nyalar diverses necessitats per a 
la planificació urbanística futu-
ra. Entre aquestes, destaquen la 
creació de rutes accessibles que 
fomentin els desplaçaments a 
peu, la necessitat de condicionar 
el creixement urbanístic a la ca-
pacitat de les infraestructures vi-
àries existents, i evitar construc-
cions en carrers sense sortida. Fi-
nalment, també la importància 
d’incorporar més vegetació als 
nuclis urbans per fer-los més sos-
tenibles i agradables. .

PEXELS

L’aplicació de missatgeria de WhatsApp instal·lada en un dispositiu mòbil.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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https://www.amic.media/
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Els campionats de motociclis-
me no només s’enfoquen en la 
velocitat, que si bé són els més 
seguits, ni de bon tros són els 
únics. Per citar-ne exemples, al-
guns ben coneguts al país, tam-
bé existeixen els de trial, d’endu-
ro, de motocròs, de supermoto o 
de Bagger. Precisament aquest 
darrer estil, originat a la cultu-
ra motociclista estatunidenca, 
ha començat a suscitar molta 
curiositat en el panorama eu-

La presentació d’aquesta nova competició es farà al circuit Andorra-El Pas de la Casa a principis de juny
FMA

El pilot resident, Rubén Xaus, i la presidenta de l’FMA, Natàlia Gallego.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

Rubén Xaus

«Estic convençut que el 
certamen pot aportar 
un valor afegit als 
esdeveniments en els 
quals es durà a terme»

PILOT DE MOTOS I RESIDENT

Xaus engega la Bagger European 
Cup amb el suport de l’FMA

MOTOCICLISME

Esports

llego, sota l’auspici de la Unió 
Continental FIM Europa. De 
fet, segons les fonts consulta-
des, l’FMA ha estat l’encarrega-
da de fer d’intermediari entre 
el pilot i la federació internaci-

onal per assolir l’acord.
La presentació d’aquesta nova 

competició es farà al circuit An-
dorra-El Pas de la Casa a princi-
pis de juny. «Estic convençut que 
pot aportar un valor afegit als es-

deveniments en els quals es durà 
a terme, elevant el nivell d’entre-
teniment i interès», va indicar 
Xaus, qui va assenyalar que en-
cara estan en procés de definir el 
calendari, el qual es farà oficial 
aviat, però que segur «inclourà 
els principals països europeus».

PARTICIPANTS / «La regulació serà 
senzilla i oberta a tothom. Vo-
lem que els pilots inscrits al 
campionat es diverteixin i gau-
deixin», va comentar el resi-
dent. Així, la cita estarà oberta 
a totes les marques que oferei-
xen motocicletes que es puguin 
equipar amb maletes: Har-
ley Davidson Street Glide, Har-
ley Davidson Road Glide, Har-
ley Davidson Road King, Har-
ley Davidson Ultra, BMW R18, 
Honda Goldwing, Kawasaki VN 
Voyager, Suzuki Intruder, Ya-
maha Star Cruiser, Moto Guzzi 
MGX 21, Moto Guzzi California, 
Triumph Rocket, Ducati Diavel 
V2 i WYCHE Motorcycle. .

Encara s’està definint 
el calendari, el qual 
ja han apuntat que 
inclourà els principals 
països europeus

ropeu, i segons ha pogut saber 
aquest mitjà, aquesta curiositat 
es veurà satisfeta enguany quan 
la Bagger Racing European Cup 
comenci el seu recorregut.

Es tracta d’un certamen que 
neix de la voluntat del resi-
dent Rubén Xaus, qui després 
de proclamar-se campió de la 
Bagger Racing League 2024 als 
Estats Units –en el seu primer 
curs– ha signat un acord per 
obtenir els drets al Vell Conti-
nent. Ho farà amb el suport de 
la Federació Motociclista d’An-
dorra (FMA), representada per 
la seva presidenta, Natàlia Ga-
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Si Clàudia Garcia portava dues 
jornades consecutives marcant 
42 punts, i sent aquests els seus 
millors registres en gegant, 
ahir a Pozza di Fassa (Itàlia), en 
un primer gegant NJR, va mar-
car 40.18, la qual cosa suposa la 
seva millor carrera de sempre. A 
més, va ser segona.

L’esquiadora va fer el millor 
temps a la primera mànega amb 
54.29, 0.26 sobre la segona, la 
nord-americana Annika Hunt, 
mentre que a la segona finalit-
zava amb el segon millor crono 
(54.74). Així, el temps total de la 
tricolor era d’1’49.03, a 0.48 de la 
vencedora, la també nord-ameri-
cana Beatrice May amb 1’48.55. 
El podi el va completar la suïssa 
Anna Flatscher, amb +1.71.

Amb 40.18, l’andorrana con-
solida la seva pròxima millo-
ra de punts, que si ja anava a 
ser de 42 punts –ve de marcar 
42.03 i 42.32–, ara serà una mi-
ca inferior gràcies a l’anotació 
d’ahir. En l’actual llista de la 
FIS, actualitzada fa uns dies, ja 
marcava 42.18 –l’anterior era 
47.78–, la qual cosa millorarà a 
la següent actualització. Avui, 
Garcia tindrà novament ge-
gant NJR a Pozza.

MORENO I CAMINAL A ZAUCHENSEE / 
Ahir es va disputar el segon en-
trenament de descens previ a les 
primeres curses de la Copa d’Eu-
ropa de velocitat a Zauchensee. 
Jordina Caminal va ser 14a i Can-
de Moreno 15a. Caminal va mar-
car un crono d’1’07.48, a 1.42 del 
millor registre, que va ser per 
a l’austríaca Nadine Fest amb 

L’esquiadora ha estat 
segona i ha marcat 
40.18 punts

Clàudia Garcia assoleix a Itàlia la 
seva millor puntuació en gegant

CURS 2024/25 - ESQUÍ

FAE

Clàudia Garcia ahir al podi de Pozza di Fassa.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

1’06.06, mentre que Moreno va 
fer el 15è temps amb 1’07.57, a 
1.51. Aquesta cita a Zauchensee 
tindrà avui la seva primera cur-
sa de descens, demà hi haurà un 
segon descens i, ja divendres, un 
supergegant.

MIJARES, DNF A FLACHAU / Ahir al 

vespre es va disputar a Flachau 
(Àustria) una nova cita de la Co-
pa del Món d’eslàlom femení, 
amb Carla Mijares, qui no va po-
der completar la primera màne-
ga. L’andorrana no va poder fi-
nalitzar la cursa en la seva pri-
mera mànega en sortir-se del 
traçat a l’inici de la baixada. .

Carla Mijares, DNF 
a la Copa del Món 
d’eslàlom de Flachau 
en sortir-se del traçat 
a l’inici de la baixada
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No et perdis cap especial 
d’El Periòdic!

Males notícies per al MoraBanc 
Andorra i, especialment, per a 
Natxo Lezkano. Una de les estre-
lles de la temporada, Nikos Chou-
gkaz, qui va ser substituït en el 
duel contra el Joventut de Bada-
lona, pateix una lesió miotendi-
nosa pròxim al semimembranós 
dret d’origen traumàtic, un dels 
tendons que passa pel genoll i la 
cuixa, clau per al bon funciona-

El grec pateix una lesió 
miotendinosa pròxim al 
semimembranós dret

Chougkaz es perdrà, com a mínim, 
el duel contra el Reial Madrid

ACB

@DANISPEEDY

Nikos Chougkaz emparellat amb Aaron Doornekamp, del Tenerife.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

de cinc derrotes seguides, l’en-
trenador de Portugalete perd a 
un dels millors jugadors de tot el 
curs. Amb la seva continuïtat a 
la banqueta penjant d’un fil, Le-

zkano haurà de treure a la pista 
a les seves millors armes i plante-
jar un joc molt agressiu i contun-
dent per superar al gran equip 
de la capital espanyola. .

vot grec no estarà disponible en 
el darrer duel de la primera vol-
ta a la Bombonera, on s’enfron-
taran els tricolors contra el Re-
ial Madrid. Després d’una ratxa 

Encara no se sap el 
temps de baixa perquè 
depèn de la gravetat 
i la capacitat de 
recuperació del jugador

ment d’un jugador de bàsquet. 
Encara no se sap el temps de bai-
xa, perquè és una afecció que de-
pèn de la gravetat i la capacitat 
de recuperació del jugador.

El que és segur és que l’ala-pi-

https://www.amicsdelsorgues.com/
https://www.calameo.com/subscriptions/7695694
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el Periòdic News
IMPROVEMENTS IN ONCOLOGICAL PROCEDURES

A before and after is what marks 
Monday, January 13th, when 
our Hospital Nostra Senyora de 
Meritxell now has a breast pat-
hology unit. That is why the 74 
patients who suffer and are cur-
rently admitted for this patho-
logy in the Principality will be 
able to see their surgery and tre-
atment service renewed, as well 
as their «prevention and com-
prehensive care», which will 

At a cost of 75,000 euros per year, Health plans to optimize a service that receives 60 patients per year

EL PERIÒDIC / P.M.

The press conference explaining the new medical unit headed by the Minister of Health, Helena Mas, and by the specialist in breast surgery, Martín Espinosa.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Comprehensive measure for breast cancer 
with a pioneering specialized doctor

allow in the near future and on-
ce the unit is established on the 
-3 floor of the hospital, to inter-
vene on approximately 80% of 
its users without the need to 
move them to neighboring he-
alth centers. All of this is part 
of the “strategic line pursued 
by the Government and the Mi-
nistry of Health not only in this 
legislature, but since the pre-
vious one”, as the head of this 
portfolio, Helena Mas, specified 
last Monday.

A project that, as Mas poin-

ted out, will be launched “once 
the mental health unit located 
on the aforementioned floor is 
moved to the Ròdol building, 
which involves first having the 
authorizations of the Escaldes 
Municipality and once the re-
levant works are awarded”. The 
new breast pathology unit is ex-
pected to be “an inclusive spa-
ce that operates jointly”, with 
the addition of a renowned spe-
cialist and presented last Mon-
day Dr. Martín Espinosa, a gy-
necologist and surgeon expert 

THE SITUATION OF THE DISEASE

74

80%

These are the number of cases 
detected in 2024 of people treated 
for breast cancer in the Principality.

It is the total population value that is 
estimated to be able to be treated 
in the country once the breast unit is 
launched.
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in breast pathology, who, as 
the head of this unit at the Vall 
d’Hebron Hospital in Barcelo-
na, has requested a leave of ab-
sence as he explained “to join 
this important transformative 
project in Andorra”.

Accompanying the two mem-
bers cited by the general direc-
tor of the Andorran Health Ca-
re Service, Meritxell Cosan, 
and by the head of the oncolo-

gy unit of the SAAS, Santiago 
Albiol, they specified that this 
improvement involves part of 
the infrastructure and anot-
her of the treatment of the di-
sease itself. Regarding the first 
part, Dr. Albiol explained that 
this breast pathology unit will 
be added «the creation of a new 
day center to reinforce and op-
timize the treatment of oncolo-
gical patients, and thus become 
a safer and more comfortable 
environment for them». On the 
other hand, a new outpatient 
consultation area will also be 
added for its users and a healt-
hcare model that will allow «to 
follow and monitor their reco-
very and condition». It is worth 
noting that all this will have an 
annual cost of around 75,000 
euros, which is added to that of 
specialized training for the hos-
pital staff.

Otherwise, as shown in a 
graph by Dr. Cosan, the strate-
gic line of the SAAS is to impro-
ve this pathology, considering 
that apart from breast cancer, 
which registers around 60 cases 
per year in recent periods, other 
of the most common cancers in 
the country such as prostate 
cancer (89) and colon and rec-
tum cancer (84) have also suffe-
red a rise, these “hospital data” 
being provided this past 2024 
and which “have been maintai-
ned thanks to the increase in its 
prevalence and the screening 

program”, as Albiol stated. Espi-
nosa, for his part, recalled that 
during his stay at the Vall d’He-
bron Hospital he has treated 
around 600 patients each year 
and performed around 120/130 
operations, a reason that has led 
him to train “many young sur-
geons in Catalonia and to mas-
ter oncoplastic surgery”; that is, 
the one that does not mutilate 
parts of the body.

In addition, the head of the 
SAAS oncology unit explained 
the studies and devices that the 
Ministry of Health is launching 
with the help and support of 
other hospitals. In addition to 
emphasizing that “a study of 
breast cancer cases is already 
being carried out in Andorra” 
and that they are being studi-
ed and analyzed by the ethics 

committee in charge, Albiol an-
nounced that cutting-edge tech-
nology from the United States 
is also being used, whereby pa-
tients with this pathology and 
treated with chemotherapy we-
ar virtual reality glasses to “re-
duce their anxiety levels with 
the mental transfer of mindful-
ness and thus make them en-
ter a calmer and safer environ-
ment”, which improves their 
quality of life and care. Another 
of the studies referred to by Dr. 
Albiol was the one that relates 
the patient’s intestinal microbi-
ota profile to the toxicity of the 
medications used for their reco-
very. Similarly, what has happe-
ned with external lymphomas 
and which the SAAS ethics com-
mittee is following very close-
ly. .

Martín Espinosa

Santiago Albiol

“At Vall d’Hebron I 
have treated around 
600 patients every 
year, which has led me 
to train many young 
surgeons there”

“If we have managed 
to reduce and maintain 
the numbers of breast 
cancer is due to 
prevalence and the 
screening program”

GYNECOLOGIST AND EXPERT 
SURGEON

SAAS ONCOLOGY MANAGER

The patient will be able to choose whether they want to 
access the conventional treatment circuit or if they prefer to 
face the most innovative model

33 The patient will be able to choose 
whether to access the conventional 
treatment circuit or if they prefer to 
face the most innovative model
The specialist in breast surgery 
(who has begun operating in 
the country and will be in the 
operating room every Monday) 
stressed that he will be the main 
surgeon to command the new unit 
accompanied by a reinforcement 
o f  s t a f f  a m o ng  w h i c h  a re 

radiologists, oncologists and 
nurses to personalize a circuit in 
which tests were first performed 
“that had to be repeated again in 
the intervention center”. So now it 
will be possible to avoid a second 
surgery to be able to treat breast 
cancer in time and with sufficient 
equipment. “Each patient will be 
able to choose whether to undergo 
the traditional circuit or the one we 
are now innovating”, he reported.

https://www.immo-laportella.com/
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dimecres 15 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dijous 16 
F. Pallarès 

Av. Príncep Benlloch 8 
Andorra la Vella

Tel. 820224

Divendres 17 
F. Artemisa 

Baixada del Molí 19 
Andorra la Vella

Tel. 869986

Dissabte 18 
F. Pasteur 

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
InfoNeu

13:40
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

18:00
El Trànsit

18:20
Tech 24

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
Memòries d’arxiu: BC Andorra 40 anys

22:40
La Companyia, amb Xavier Albert

23:25
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

01:00
Àrea Andorra Difusió

Roda de premsa posterior 
al consell de ministres17.00

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


DARKSIDERS: WARMASTERED EDITION
PLAYSTATION 4 / XBOX ONE / PC / SWITCH / WII U 

DESENVOLUPADOR:

VALORACIÓ PERSONAL

GÈNERE:

DATA DE LLANÇAMENT:

DISTRIBUÏDOR:

Vigil Games, Kaiko i Kaiko 
GmbH

Aventura, rol d’acció i hack 
and slash

25 d’octubre de 2016

THQ Nordic

Videojocs Dimecres, 15 de gener del 202530

PUNTUACIÓ

PARIS

MAMEGHANI

8.2

Després de ser enganyat 
per les forces del mal perquè 
deslligués prematurament 
la fi del món, Guerra, el 
primer Genet de l’Apocalipsi, 
s’enfronta a l’acusació d’haver 
trencat la llei sagrada en 
provocar una guerra entre el 
Cel i l’Infern. Deshonrat pel 
Consell Ardent i enfrontant-se 
a la seva pròpia mort, Guerra 
té l’oportunitat de tornar a 
la Terra per buscar la veritat, 
castigar els responsables i 
afrontar les forces de l’infern.

Curiosament, aquesta versió millorada i adaptada de la primera 
entrega de Darksiders va ser l’última que vaig jugar d’una de les 
sagues de rol més especials que s’han fet mai. M’agrada tot el 
que envolta i mou al nostre genet protagonista; la seva fam per 
retornar la justícia a la Terra, la seva enorme espasa de foc i el seu 
emblemàtic cavall, Ruïna. És un joc per gaudir i per mesurar-nos 
a bèsties aterridores que no li posaran gens fàcil el camí a Guerra.

SINOPSI

Dificultat

Jugabilitat

Gràfics

Personatges

Ambientació

Banda sonora

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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